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رویداد

این ستون قرار است دغدغه هایی باشد برای شفافیت

دفترچه ها را بایگانی کنیم

محمدامین زارعی 

سال هاســت که خیلی ها از اجرای مکرر روش های 
سنتی و قدیمی گله دارند و مسئولان نیز نگرانی هایی 
درخصوص عدم شفافیت روش های قدیمی و احتمال 
سوءاستفاده متقلبان داشته اند، اما یاعزم جدی برای 
اصلاح روش ها نبــوده یا اولویت نداشــته. اما یکی از 
موهبت های تکنولوژی های نویــن ایجاد راهکارهای 
ساده و دردسترس و ارزان است که در بسیاری از موارد 

سبب شفاف سازی نیز می شود.
یک: در خبرها آمده بود که با گران شدن دارو به ویژه 
برای بیماری های خــاص و بازارمکاره ای که برای این 
نیاز ضروری ایجاد شــده، شرکت هایی دفترچه بیمه 
مردم را با رقم های ۱۰ تا ۲۰ میلیون تومان از آنها کرایه 
می کنند و با کمک پزشکان متخصصی که می شناسند 
در آنها دارو های خاصی را می نویسند.  عمده دارو هایی 
که از طریق این دفترچه ها از داروخانه ها گرفته می شود 
دارو های ام اس، ایدز و انسولین است که بیماران به آنها 
نیاز حیاتی دارند و گاهی مجبورند برای تهیه این دارو ها 
به بازار آزاد مراجعه کنند. مافیایی که بی رحمانه و در 
فکر منافع شخصی، جان  و سلامت مردم را به گروگان 
می گیرد تا خانواده بیمار علاوه بر رنج بیماری، مجبور 
شود در کوچه پس کوچه های بازار آزاد دنبال دارو باشد. 
روندی که در نبود نظارت هر روز سخت تر و پیچیده تر 
می شود. می توان گفت با تکنولوژی های امروزی دیگر 
حذف دفترچه و ایجاد پرونده الکترونیک  سلامت که 
برپایه مشخصات فردی است و امکان تقلب و فساد را به 
کمترین حد ممکن می رساند دیگر کار سختی نیست 
و فقط برنامه ای اجرایی می خواهــد که با زمانبندی 
مشخص )که البته باید کوتاه باشد( و بکارگیری یک 
تیم حرفه ای باانگیزه ثمرات بسیار زیادی برای جامعه 
خواهد داشــت. فارغ از حذف کاغذ و نوشــته و مهر و 
سوءاســتفاده و هزارچیز دیگر یکی از مزایای آن این 
خواهد بود که هر ایرانی پس از چند سال بالاخره بایگانی 
از سوابق بیماری ها و نســخه های تجویز شده خواهد 
داشت تا هم مردم و هم مسئولان با داشتن این اطلاعات 

برنامه ریزی دقیقی برای سلامت جامعه داشته باشند.
دو: بنیاد ســینمایی فارابی در اقدامی تحســین 
برانگیز روند شفاف ســازی را ادامه داده و کمک های 
این بنیاد به ساخت آثار سینمایی را به دید نقد و اطلاع 
مردم گذاشته است. واکنش مخاطبان نسبت به این 
گزارش ها بیشتر به نحوه و میزان کمک ها بود، اما نفس 
ادامه داربودن این شفاف سازی ها آثار مثبتی خواهد 
داشت، چرا که مخاطب ســینما به آگاهی لازم برای 
بررسی میزان تلاش دســت اندرکاران ساخت آثار در 
توجه به دغدغه های جامعه خواهد رسید. چه آن که آثار 
بسیاری ساخته می شوند که انگیزه ساخت شان صرفا 
داشتن بودجه و دریافت کمک است و میزان فروش و 
توجه مخاطب نشان از عدم استقبال دارند. به قولی این 
فیلم ها برای تولید ساخته می شوند نه برای دیده شدن. 
این نوع شفاف سازی ها قطعا روند ارزیابی و امتیازدهی 
به فیلم ها را اصلاح خواهدکرد، چرا که مخاطب پویای 
امروزی، دیگر آگاه اســت چه اثری برای دغدغه های 
جامعه ساخته شده و چه اثری برای دغدغه های جیب 

تولید کننده.
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 نمایش ارادت 
با  نذری 50هزار نفری 

ادامه از صفحه یک| اهالــی اراضی طبق 
آیین خــود در روز تاســوعا از اهالی روســتای 
باغ ملــک در چنــد کیلومتری خــود دعوت 
می کنند، اما به دلیل جذابیت این نوع پذیرایی 
چند سالی اســت گردشــگران زیادی از شهر 
اصفهان هم به این روســتا سفر می کنند، تا این 
مراســم را از نزدیک ببینند. بعد از اصفهان هم 
مردم شــهر مبارکه نزدیک ترین شــهر به این 
دو روستا بیشترین گردشــگر را دارد.«  علیرضا 
خبرنگار است و جاذبه مراسم و آیین روستاها او 
را علاقه مند به این بازدید از این روســتاها کرده 
است. »روز عاشــورا هم تک تک این مراسم ها 
اجرا می شود و تنها جای میهمان و میزبان فرق 
می کند، البته روز عاشــورا بعد از تعزیه خوانی 
بعدازظهر مراسم شــام غریبان برگزار می شود؛ 
31سال همیشــه این بوده و مادرم هم همه این 
آیین را از کودکی به یاد دارد، 70-60ســالش را 
تنها ما دیده ایم. به نظرم از زمانی که این روستاها 
شــکل گرفته، این آیین برپا می شده تا همین 

حالا.«  

یک حقوقدان در گفت وگو با »شهروند« از طرح احيای »پليس قضائی« می گوید:  

پلیس قضائی به معنای بی نیازی از ضابطین عام است
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محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان که به اندونزی سفر کرده، پس از دیدار با وزیر خارجه 
اندونزی در نشستی مشترک گفت: »من به دوستانمان در منطقه و دوستانمان در خارج از منطقه تاکيد 
کرده ام که امنيت این منطقه را نمی توان از خارج خرید و امنيت این منطقه با زیان دیدن یکدیگر تامين 
نمی شود، بلکه با همکاری و مشارکت به وجود می آید. نمی توان فلسطين را خرید و فروش کرد و حقوق 
ملت فلسطين باید رعایت شود و این از مواضع مشترک ميان ایران و اندونزی بوده است که هميشه به آن 

اهميت داده اند.« 

وزیر امور خارجه:  

امنیت منطقه 
را نمی توان از 
خارج خرید
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هر کسی که در خانه شما 
حضور دارد باید بداند هنگام 
وقوع زلزله چه اقدامی انجام 

دهد حتی اگر شما موقع وقوع 
حادثه آنجا نباشيد.
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بزرگترین منکر گذاشتن مسئول دزد است
حجت الاســام   
باقری،  محمدجــواد 
امام جمعه اســالم گفت: 
»بزرگترین منکر بر سر کار 
گذاشتن مسئولی است که 
دزد اســت. وقتی مســئولی که دزد اســت و به 
بيت المال دست درازی می کند را به خاطر این که 
فرزند یا فاميل فلان آقاست بر سر کار می گذاریم، 
خودش بدترین منکر است. وقتی آقازاده ها یا به 
قولی سفيران گویای نظام، وام های ميلياردی با 
سود بانکی پایين می گيرند، ولی جوان جویای کار 
و ازدواج، لنگ وام ۱۰ یا۲۰ ميليونی می ماند، حالا 
من تا صبح این جوان را امر به معروف و نهی از منکر 
کنم، آیا اثر می کند؟ جوانی که کار نداشته باشد، 
نخبه و پروفسور نمی شــود، به جای قلم پایپ به 

دست می گيرد و معتاد می شود.«

طرح جدید مجلس برای خانواده مدیران
سیدحســین   
نقوی حسینی، سخنگوی 
کميسيون امنيت ملی با 
اشاره به آخرین وضع طرح 
دوفوریتی الزام بازگشــت 
اعضای خانواده های مدیران و مسئولان جمهوری 
اسلامی به کشــور گفت: »بيش از این 4۰ نفر از 
نمایندگان، این طرح دوفوریتی را امضا کردند، اما 
اکنون به صورت روزانه بســياری از همکاران به 
سيســتم مراجعه و موافقت خود را بــا آن اعلام 
می کنند، لذا بر تعداد امضاهای آن افزوده شــده 
اســت. در ماده واحده این طرح ذکر شده است؛ 
اعضای درجه یک خانواده مسئولان کشور ازجمله 
سياسی و حرفه ای اعم از همسر و فرزندان باید به 
داخل کشور برگردند، در غير این صورت سه ماه 
پس از تصویب این قانون اگر این اتفاق نيفتاد، آن 

مسئول باید از سمت خود استعفا بدهد.«

30 درصد جمعیت در 20 درصد مساحت!

نماینده  کیانپور،  مجید   
مجلس درباره مشــکلات 
حاشيه نشينان گفت: »ما 
چيــزی حــدود ۵۵ هزار 
هکتار حاشيه نشينی یا به 
عبارتی سکونتگاه های غيررسمی و نابسامان داریم 
که حدود ۱۱ ميليون نفر در آنها زندگی می کنند. 
این درحالی است که بافت های فرسود ما ۷۲ هزار 
هکتار است که در آن ۸ ميليون نفر سکونت دارند. 
مجموع مساحت بافت های فرسوده و حاشيه نشين 
ما روی هم ۱۲۷ هزار هکتار می شود که ۱۹ ميليون 
جمعيــت در آن زندگی می کننــد که ۲۰ درصد 
مساحت شهرهای ما را تشــکيل می دهد. امروز 
۳۰ درصد جمعيت کشور در ۲۰ درصد مساحت 
شهری زندگی می کنند، به همين خاطر باید تلاش 

کنيم بافت های فرسوده نوسازی شوند.« 

شهروند|  آیت الله رئيســی، رئيس قــوه قضائيه، روز 
پنجشنبه در دیدار با قضات و کارکنان دادگستری استان 
زنجان به احيای موضوع »پليس قضائی« تأکيد کرد  و آن 
را در شرایط فعلی ضروری خواند. رئيس قوه قضائيه تأکيد 
کرد که ایجاد پليس قضائی به ایجاد یک پليس متخصص 
کمک می کند. به نظر می رســد آن گونه که رئيس قوه 
قضائيه اشــاره کرده، نيروی انتظامی بــه  عنوان یکی از 
ضابطين مهم دستگاه قضا بيش از پيش وارد فاز عملياتی 
در حوزه قضائی خواهد شد. سخن از احيای پليس قضائی 
به این معناســت که زمينه و اجرای آن مسبوق به سابقه 
است؛ پس از پيروزی انقلاب اســلامی و انتصاب شهيد 

بهشــتی به  عنوان رئيس دیوان عالی کشور بود که 
ضرورت تشــکيل پليس قضائی مورد توجه قرار 

گرفت و لایحه قانونی آن در تاریخ ۵ تير ۱۳۵۹ 
به تصویب شورای انقلاب و اصلاحيه مربوط به 
آن نيز به تصویب مجلس رسيد. به این ترتيب، 
پليس قضائی ایران در ۵ اردیبهشــت ۱۳6۰ با 

آغاز اولين دوره آموزشی تشکيل شد.
   در زمان ریاست آیت الله شاهرودی بر قوه قضائيه، 

این قوه لایحه تأسيس پليس قضائی را تدوین کرد و 
در  ســال ۸6 لایحه مذکور پس از تصویب در دولت به 

مجلس ارسال شد ولی کليات آن با ۹۰ 
رأی مخالف رأی نيــاورد و برای 

بــار دوم نيــز در فروردین  
ســال ۸۷ در مجلس رد 

شــد؛ مخالفان معتقد 
بودنــد که تشــکيل 
پليس قضائــی زیر 

نظر نيروی انتظامی به ضرر قوه قضائيه و حتی خود نيروی 
انتظامی خواهد بود. 

وظيفه »پليس قضائی« چيست؟
نعمت احمدی، حقوقدان در مورد چيستی و ماهيت 
پليس قضائی به »شهروند« می گوید: »برای کليه اموری 
که به  عنوان مقدمه رسيدگی دادگاه ها مورد نياز است و یا 
مواردی که در دادسراها نياز به تحقيق دارد، باید از افرادی 
که تخصص در کار دارند، اســتفاده کرد.« این حقوقدان 
با مثبت ارزیابی کردن موضــوع پليس قضائی گفت که 
»پليس قضائی به  منظور ابلاغ اوراق قضائی، اجرای احکام 
و دســتورات مقامات قضائی 
در امور کيفــری و موارد 
ممکن  کــه  دیگری 
اســت به این مسائل 
مرتبط باشد، تشکيل 
درواقع   و  می شــود 
ماموران پليس قضائی 
کسانی هســتند که در 
وهله اول با توجه به وظایف 
دادســرا آموزش می بينند؛ 
به نحــوی کــه بتوانند 
عنوان  بــه  

ضابط عدليه و نيز ماموران تحقيق و اجرا به مقامات قضائی 
کمک کنند البته برخی از امور مربوط به دادگاه های مدنی 
نيز به پليس قضائی واگذار می شــود ماننــد ابلاغ اوراق 
قضائی، اجرای احکام مدنــی و توقيف اموال.« نعمتی با 
یادآوری این که تشکيل پليس قضائی در نظام حقوقی و 
قضائی ما مربوط به ۳۰  سال قبل است و مبتکر آن مرحوم 
آیت الله بهشــتی بود، گفت: »در آن زمان پليس قضائی 
از کســانی تشکيل شــده بود که آموزش های خاصی را 
می دیدند و آغاز کار آنها بسيار مطلوب و نتيجه بخش بود 
که تا مدتی این وضع ادامه داشت و احساس تعهد آنها تا 
حدی بود که مایل بودند وظيفه خود را به هر قيمتی انجام 
دهند.« این حقوقدان با اشاره به این که مسلما مقام قضائی 
)بازپرس، دادیار و دادســتان( نمی توانــد در هر موردی 
شخصا و مباشرتا به تحقيق بپردازند، ادامه داد:   »ارجاع 
امور قضائی به ماموران انتظامی و ضابطين دادگســتری 
بدون این که این ضابطين و ماموران تعليمات خاصی برای 
انجام این وظایف دیده باشند از یک سو در بهترین حالت 
کار بيهوده ای است و از دیگر سو در بدترین حالت می تواند 
باعث از بين رفتن حق مردم اعم از شاکی یا مشتکی عنه 
شود.« نعمتی گفت که »زمانی که در تحقيقات کيفری، 
بازپرس یا دادیار نمی تواند شــخصا به تحقيق بپردازد و 
کار را به نيروی انتظامی می سپارد، نتيجه این کار درست 
نخواهد بود. برای کليه اموری که به عنوان مقدمه رسيدگی 
دادگاه ها مورد نياز است و یا مواردی که در دادسراها نياز 
به تحقيق دارد، بایــد از افرادی که تخصص در کار دارند، 
اســتفاده کرد.« او ادامه داد که »پليس قضائی درواقع به 
معنای تجربه قضائی بســتری را فراهــم می کند تا از 

ضابطين عام بی نياز شویم.« 

دوستداران محيط زیست با افزایش استفاده از ظروف پلاستيک در ماه 
محرم، یک بار دیگر پویش »محرم شهر پاک« را راه اندازی کرده اند. در این 
پویش اعضای انجمن های زیست محيطی هر شب با حضور در هيأت های 
عزاداری، آموزش های زیســت محيطی را به شهروندان می دهند. گفته 
می شود سالانه حدود ۱۸۵  هزار تن و روزانه ۵۰۰ تن پلاستيک در ایران 
توليد می شود. بعضی منابع نيز مصرف پلاستيک در ایران را روزانه بيش 
از ۳هزار تن و ســالانه حدود یک ميليون تن عنــوان کرده اند که تجزیه 
آنها ۲۰۰ تا 4۰۰ ســال طول می کشد. این مســأله پویش های فعالان 
محيط زیست را به دنبال داشته که از آن جمله در ایام محرم بوده است. 
استفاده بی رویه و بدون محدودیت از کيســه های پلاستيکی و ظروف 
یک بار مصرف یکی از آســيب های زندگی امروزه است که خسارت های 
آن متوجه انسان و محيط زیســت است. فعالان مدنی و زیست محيطی 
هدف از پویش »محرم شــهر پاک« را ترویج فرهنگ اســتفاده نکردن 
از پلاســتيک در ميان عزاداران و فرهنگ »نه به ظروف یک بار مصرف« 
بيان می کنند.هر  سال در ایام ســوگواری محرم و صفر، اماکن برگزاری 
عزاداری اعم از منــازل، تکایا و هيأت ها و اهدای نذورات مختلف از قبيل 
غذا، آش، شربت، چای و... بيشــتر با ظروف یک بار مصرف پلاستيکی با 
پایه مواد نفتی انجام می شود. مصرف غذای گرم در ظروف یک بار مصرف 
پلاستيکی علاوه بر این که سلامت و بهداشت افراد را به خطر می اندازد، به 
دليل انباشته شدن در طبيعت و دیر تجزیه شدن به یک معضل و چالش 
اساسی تبدیل شده است. با توجه به توصيه های دین مبين اسلام درباره 
ضرورت رعایت اصول بهداشتی و حفاظت از مواهب طبيعی و در راستای 
نهادینه سازی فرهنگ و اخلاق زیست  محيطی، آموزش های شهروندی 
درباره راهکارهای کاهش اســتفاده از ظروف یک بار مصرف پلاستيکی، 
کاهش معضلات زیست محيطی و آشنایی سوگواران حسينی با مسائل 
محيط زیستی در بين عزاداران ترویج می شود.شهروندان به جای توزیع 
غذای نذری گرم در ظروف یک بار مصرف پلاســتيکی می توانند از سبد 
غذایی خشک استفاده کنند؛ به عبارتی همان هزینه ای را که می خواهند 
برای تهيه و پختن غذا و خرید ظروف پلاستيکی پرداخت کنند، صرف 
خرید اقلامــی مثل برنج، روغــن، ماکارانی، مرغ، گوشــت، رب گوجه، 
حبوبات و ... کرده و آنها را بين نيازمندان توزیع کنند.سمن های بسياری با 
دعوت از شهروندان برای مشارکت در نظافت شهر و جلوگيری از مصرف 
ظروف یک بارمصرف تاکيد می کنند که برخی از شهروندان با تصور این که 
فعالان محيط زیست برای ادای نذر خود اقدام به پاکسازی معابر می کنند، 
با این افراد همکاری نمی کنند، درحالی که پاکيزه کردن محيط شهری 
اقدامی خودجوش از سوی فعالان محيط زیست است.شایان ذکر است 
که در سال های قبل در برخی از شهرها جمعی از جوانان در قالب گروهی 
به نام »دستکش سفيدها«، پاکسازی نمادین خيابان اصلی شهر را در ایام 
عزاداری دهه اول محرم انجام داده و خوشبختانه این امر نمادین از آغاز 
تا به امروز با عنوان »محرم پاک« با همراهی ســتودنی مردم و عزاداران 
حسينی همراه بوده اســت. حال با آغاز دهه اول محرم این سوال مطرح 
است که امسال نيز حضور دستکش سفيدها و پویش »محرم شهر پاک«  

قوت بيشتری خواهد یافت؟

شهروند| روز پنجشــنبه اخبار مبهمی از ناپدیدشــدن نماینده هرمزگان در 
مجلس خبرگان رهبری، دو برادر او و یک نفر همراهش در فضای مجازی منتشر 
شد و واکنش های متعددی را از مجلس خبرگان رهبری گرفته تا دادسرای ویژه 
روحانيت و حتی سخنگوی قوه قضائيه به همراه داشت. نخستين بار وحيد اشتری، 
عضو سابق بسيج دانشجویی، در حساب تویيتری خود این خبر را منتشر کرد که 
»سيدمهدی  صدرالساداتی ســاعت دو و نيم بامداد چهارشنبه، ۱۳ شهریور از قم 
خارج شده که از فرودگاه مهرآباد برود بندرعباس. تا الان نزدیک ۲4 ساعت است 
که هم گوشی خودش خاموش اســت هم راننده و افرادی که با وی بوده اند. همه 
نگرانند.« اشتری البته در کانال تلگرامی خود تأکيد کرده نخستين بار سایت قمنا 
این خبر را منتشــر کرده است. اشــتری همچنين علاوه بر مفقودی سيدمهدی 
صدرالساداتی از ناپدیدشدن ســيدروح الله صدرالساداتی، عضو مجلس خبرگان، 
به همراه سيدرضا صدرالساداتی فعال فرهنگی و مجتبی پرگر هم که گویا آنها را 
همراهی می کرده، خبر داده بود.  اخبار ضد و نقيض ادامه داشت تا این که مجتبی 
ذوالنوری، رئيس کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس با اعلام این که 
صدرالســاداتی ها ربوده و مفقود نشــدند، گفت: »آنها با تصميم خودشان به قم 
باز گشته اند و ربوده و مفقود نشــدند و کســی هم آنها را به جایی منتقل نکرده 

است.«
اطلاعيه دادگاه ویژه روحانيت

روابط عمومی دادســرای ویــژه روحانيت در مــورد خبر بازداشــت برادران 
 صدرالساداتی با انتشــار اطلاعيه ای نوشت: »نظر به انتشار خبر بازداشت  روح الله 
صدر الســاداتی و برادرانش در فضای مجازی به اطلاع می رساند  هيچ گونه اقدام 
قضائی درخصوص بازداشت مشاراليهم ازسوی دادســرا و دادگاه  ویژه روحانيت 

صورت نگرفته است .« 
اطلاعيه مجلس خبرگان  

مجلس خبــرگان رهبــری اطلاعيه ای درباره مفقود شــدن صدرالســاداتی 
منتشــر کرد .    در این اطلاعيه آمده: »در پی نشــر اخباری مبنی بر ناپدید شدن 
حجت الاسلام  والمسلمين سيد روح الله صدرالساداتی؛ نماینده مردم هرمزگان در 
مجلس خبرگان  رهبری، به اطلاع می رساند دبيرخانه این مجلس از لحظه انتشار 

این خبر،  پيگير موضوع بوده و همچنان درحال پيگيری است .« 
روایت تویيتری محمود صادقی  

محمود صادقی نماینده مجلس در واکنش به ناپدید شدن عضو خبرگان رهبری 
در  تویيتی نوشــت: »مراجع ذیربط درحال پيگيری هستند.« صادقی در تویيتی 
نوشــت:   »برای اطلاع از وضع برادران صدرالســاداتی با بعضی از مراجع ذیربط 
 تماس گرفتم، برخی خبرهای منتشره را تکذیب کردند و بعضی ضمن تأیيد اصل 
 خبر، یعنی خروج از منزل به قصــد رفتن به بندرعباس از فرودگاه مهرآباد و قطع 
 تلفن های همراه و ارتباط با ایشان را تأیيد کردند و گفتند درحال پيگيری  موضوع 

هستند.« 
واکنش قوه  قضائيه  

غلامحسين اسماعيلی، ســخنگوی قوه قضائيه در مورد خبر بازداشت برادران 
 صدرالســاداتی گفت: »ماجرای ناپدید شدن روح الله صدرالساداتی، عضو مجلس 
 خبرگان، و دو برادرش رضا و مهدی صدرالساداتی به زودی مشخص می شود.«   او 
روز جمعه ۱۵شهریور ماه، به خبرگزاری تسنيم گفت این افراد »بازداشت  نشده اند 

و بقيه ماجرا به زودی مشخص می شود .« 

یک بار دیگر پویش »محرم شهر پاک«

جوانان دستکش سفید در خدمت عزاداران
یکی از عجيب ترین خبرهای سال، از پنجشنبه در فضای مجازی منتشر شد

ماجرای برادران صدرالساداتی

روزنامه نگار


